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Učitelé berou letos více, ale jen zatím
Učitelé základních škol si proti loňsku dost polepšili, jejich platy se zvedly o více než šestnáct procent. Podobně jsou na
tom i kantoři v mateřinkách. Těm se výplata zvedla o patnáct procent. Vyplývá to ze statistiky ministerstva školství.

• Vláda zrušila 13. a 14. platy
• Platy loni rostly rekordním tempem

Srovnání se však týká pouze prvních tří měsíců letošního roku. Jakmile se do statistik promítne i snížení třináctých
platů, tato čísla půjdou zase dolů. Zjednodušeně řečeno: vše se vrátí k normálnímu tempu. Kantoři i ostatní pracovníci
ve školství letos dostali ze svého třináctého platu pouze deset procent místo požadované poloviny.

Učitelé od ledna dostávají peníze podle nové, šestnáctitřídní platové tabulky. Řada z nich poskočila až o tři tarifní
patra nahoru. Jak si kantoři v porovnání s loňskem skutečně polepšili, bude ale jasné až na konci roku. Je navíc
pravděpodobné, že i čtrnáctý plat jim vláda stanoví nižší, než požadují. Zatím to vypadá tak, že se průměrná mzda všech
pracovníků ve školství zvedla o bezmála dvanáct procent - z 13 838 na 15 467 korun měsíčně.

Odboráři: Nejsou to objektivní čísla
Sami učitelé si polepšili až o tisíce korun. Například ti ze základních škol nyní pobírali 18 449 místo 15 874 korun.
Středoškolští kantoři v prvních třech letošních měsících dostali o necelých patnáct set korun více a podobně jsou na
tom i vysokoškolští profesoři.

"Argument, že učitelé sice dostali v novém tarifu přidáno, ale byli kráceni na osobním ohodnocení, je nepravdivý. V těchto
číslech jsou totiž zahrnuty i nenárokové složky," konstatovala včera ministryně školství Petra Buzková. "Po čtvrtroce se
nedá dělat objektivní hodnocení, na to je potřeba minimálně půlrok. Šestnáctitřídní systém byl od vlády dobrý krok, až
později se však projeví fakt, že v něm chybí peníze," říká předseda školských odborů František Dobšík.

Stejný názor má i ředitel jedné z brněnských základních škol Vladimír Moškvan. "Nárůst platů jsme určitě zaznamenali,
ale jeho přesnou výši zjistíme až na konci roku," uvedl. Ředitelé zacházejí s penězi na odměny pro učitele zatím
opatrně. Také o tom aktuální ministerské statistiky hovoří. "Školy nestačily asi o procento vyčerpat rezervy na vyplácení
nenárokových složek platu. Ty mohou ředitelé přesunout do dalších čtvrtletí," říká ředitelka Ústavu pro informace ve
vzdělávání Jitka Kleňhová.

To, kolik peněz školy na vyplácení prémií pro učitele od krajů dostanou, se odvíjí od počtu dětí. Těch je však stále méně,
a tak ministerstvo požaduje, aby ze školství ročně odešla alespoň dvě procenta zaměstnanců. Proti loňsku školství
opustilo 1741 lidí.
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